
Заварза Т. В. 
 

Правовая природа и предмет договора о 

суррогатном материнстве  
Освещены предмет и природа договора о суррогатном материнстве, место 

данного договора в системе гражданско-правовых договоров. Уста-новлено, 

что отношения между суррогатной матерью и родителями-заказ-чиками с 

момента переноса эмбрионов в матку женщины и до момента рождения 

ребенка являются гражданско-правовыми и регулируются договором. После 

рождения ребенка договор о суррогатном материнстве может быть 

использован исключительно для толкования намерений сто-рон, а 

отношения между суррогатной матерью и родителями-заказчиками 

приобретают иную правовую суть. Проанализирована научная дискуссия, 

развернувшаяся по поводу правовой природы договора о суррогатном 

материнстве: это договор о предоставлении услуг, договор подряда, договор 

аренды или какой-то другой договор. Доказано , что договор о суррогат-ном 

материнстве является непоименованным договором и по своей сути 

отличается от других известных гражданскому праву обязательств, поэ-тому 

его правовое регулирование должно осуществляться на основании 

специального нормативно-правового акта. 
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природа договора о суррогатном материнстве. 
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Legal Nature and the Subject Matter of the Surrogacy Contract 
 

Article is devoted to the subject matter and nature of the surrogacy contract. 

This article explores the question of the nature of the contractual relationship 

of biological parents with surrogate mother, as well as a place of surrogacy 

contract in system of civil law contracts. It was found out that the relationship 

between the surrogate mother and parents-customers after the transfer of 

embryos into the uterus of the woman and the time of birth is regulated by the 

contract. After giving birth, surrogacy contract can be used only for the 

interpretation of the intentions of the parties, and the relationship between the 

surrogate mother and parents-customers have different nature – legal nature. 

A scientific discussion of scholars concerning the legal nature of the surrogacy 

contract was analyzed, in particular that this contract is a contract of service, 

lease contract or any other contract. It was proved that the surrogacy contract 

is an unnamed contract and by its nature it differs from other civil law 

obligations, therefore this contract shall be regulated by a special legal act.  
Key words: surrogate motherhood, contract, subject matter of the contract, 

legal nature of the surrogacy contract. 
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